
מחפשים בנרות

דתי-יווני?

ההורים עמדו סביב מיטת בנם ובכו. הוא שוכב כבר 
שבוע מחוסר הכרה. ניגש הרופא "להרגיע" ואומר: 
מהבדיקות שלנו אני יכול להגיד לכם בבירור שכל 
המערכות שבגופו מתפקדות כראוי, "רק" הכרה אין לו...

האם יש בדברי הרופא תנחומים? מה שָׁווֹת כל 
המערכות המתפקדות אם אין הכרה? אם העיקר חסר?

על הפסוק "ועוררתי בָּנַיִךְ ציון על בָּנַיִךְ יוון", אומר הרב 
פינקוס זצ"ל ש'ציון' ו'יָוָן' הן אותן אותיות חוץ מהאות 
צדי"ק. והוא אומר דבר מזעזע, שיכול להיות יהודי ירא 
ושלם שכל ה"מערכות" הדתיות שלו מתפקדות, הוא 
לומד ומתפלל – ובכל זאת משהו חסר לו והחיסרון 

הזה הופך אותו מציון ליוון.

חסרה הנקודה העמוקה ביותר של היהדות, חסרה 
החיות הפנימית, חסרה ההכרה!

וזה מה שהסברתי בכל השנים, שלא יכול להיות 
שיהודי יִתְיַוֵּן. יהודי "בהכרה", כלומר שבאמת חי את 

נקודת היהדותו – לעולם לא יעזוב את מקור חיותו!

ברור הדבר שכל אותם מתיוונים הם היו יהודים 
"מחוסרי הכרה", יהודים שרק בחיצוניות תפקדו כיהודים, 
אבל את השמחה הפנימית, את החיבור לבורא עולם, 
את האמונה – הם כבר מזמן איבדו. רק מי שאין לו 

חיות יהודית פנימית – רק הוא יכול להתיוון.

השלמת החיסרון הפנימי

ומי נותן את אותה הנקודה הפנימית? מי מחזיר לנו 
את ה"הכרה", ונותן לנו את החיות הפנימית שֶׁמְּחַיָּה 

את כל שאר המערכות ונותנת להן משמעות.

רבי נחמן מספר בסיפורי מעשיות על בן הרב שהיה 

מתמיד וקדוש מאוד – אבל היה לו חיסרון פנימי שלא 
בא על סיפוקו, הוא הרגיש שחסרה לו הנקודה הפנימית.

והרפואה לחיסרון הזה, אומר רבי נחמן, היא לנסוע 
לְהַצַּדִּיק! את הנקודה הפנימית מקבלים אך ורק 
מהצדיק! לא לחינם מה שמבדיל בין ציון ליוון זו האות 

צדי"ק הרומזת לצדיק.

במעשה הזה מראה רבי נחמן שזה לא כל כך פשוט 
להתקרב לצדיק. יש על זה הרבה מאוד מניעות. 
והמניעות העיקריות מגיעות דווקא מרבנים גדולים, 

מאבא שלו... זה לא קל בכלל.

וכל שכן אנו בדור הזה, שאנחנו לא יודעים לאיזה צדיק 
להתקרב, מי הוא הצדיק שיש לו את הכוח להחיות לנו 
את הנקודה הפנימית, להחזיר אותנו להכרה בקדושת 

יהדותינו. ומה נעשה?

הצוואה של רבינו

לכן השאיר רבי נחמן צוואה בתורה האחרונה שאמר 
לפני פטירתו, והזהיר שוב ושוב לחפש את הצדיק, 
והוא מאריך להסביר שכל האמונה, שכל הַחְיָאַת הרוח 

הפנימית שלנו והתיקון שלנו תלויים בזה.

ולכן אנו לא יכולים לפטור את עצמנו בטענה "זה 
קשה, זה מבלבל, אני לא יודע מי הצדיק..." אם אתה 
מבין שכל היהדות שלך תלויה בצדיק, אם אתה לא 
רוצה להיות חי-מת, אם אתה לא רוצה להיות דתי-יווני 
– אתה חייב "להפוך את העולם", והעיקר על ידי ריבוי 
תפילה כמו שכותב רבינו וחוזר על זה בכמה לשונות:

"ועל כן צריכין לחפש ולבקש מאוד אחרי מנהיג אמתי 
להתקרב אליו... אבל באמת צריכין לחפש ולבקש 
מאוד מאוד אחר מנהיג אמתי כזה, וצריך לבקש מאוד 
מהשם יתברך, שיזכה להתקרב למנהיג אמתי, כדי 

שיזכה לאמונה אמתית בשלמות..."

ובנים לא יומתו על אבות

פרשת השבוע מספרת לנו על עוון מכירת יוסף. 
העוון הזה עדיין לא התכפר לנו, כמו שמוכיח הנביא 
עמוס את עם ישראל מאות שנים אחרי המכירה: "על 
שלושה פשעי ישראל ועל ארבעה לא אשיבנו, על 
מכרם בכסף צדיק..." וגם אחרי מאות שנים נוספות 
היו צריכים להיהרג במיתות משונות עשרה מגדולי 
ישראל כדי לכפר על אותו עוון ואומר המדרש: "ועדיין 

אותו החטא תלוי".

וצריכים לשאול: האם אנחנו צריכים לשלם על חטא 
שלא אנחנו עשינו? הרי לא יומתו בנים בעוון אבות?! 

מה אנחנו אשמים?

והשאלה עוד מתעצמת לאור דברי ה"מגלה עמוקות". 
על הפסוק: "ויאמרו איש אל אחיו אבל אשמים אנחנו 
על אחינו..." כותב ה"מגלה עמוקות" שיש כאן שש 
מילים רצופות המתחילות באות 'אָלֶף', כנגד ששת 
אלפי שנה שהעולם קיים שבכל אותן שש אלפים 

שנה מקטרג העוון של מכירת יוסף!

וכאן בוודאי קשה שהרי המכירה הייתה לאחר יותר 
מאלפיים שנה מבריאת העולם! ומדוע העוון של 
המכירה מקטרג על שני האלפים הראשונים שקדמו לו?

ממשיכים למכור את יוסף

והתשובה היא, שעוון מכירת יוסף, הוא "יוסף הצדיק", 
היה העוון להתכחשות לנקודת הצדיק, ההתכחשות 
לנקודה הפנימית של היהדות. ואפילו צדיקים גדולים 
ונוראים כמו השבטים טעו ולא חיפשו את הצדיק שגם 
הם היו צריכים לקבל ממנו כמו שאמר להם יוסף 

בחלומותיו.

וזה לא קשור רק ליוסף האדם, אלא ליוסף הצדיק 
שבדור. וגם לפני מכירת יוסף לא חיפשו את נקודת 
הצדיק שבדור שתמיד הייתה בעולם מאז אדם הראשון, 
וגם לאחר המכירה ועד ימינו אנו נקודת הצדיק האמתי 
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דינים הנוגעים לערב שבת חנוכה

בערב שבת מה קודם למה, האם נרות שבת 
מדליקים קודם או נרות חנוכה?

ראוי להדליק קודם נרות חנוכה ואחר כך תדליק 
האשה נרות שבת, ויש בזה גם טעם על פי הסוד 

להקדים את נרות החנוכה לנרות שבת. שלחן ערוך 
)סימן תרע”ט( ובן איש חי )פרשת וישב הלכות חנוכה 

אות כ’(. ואם לא נשאר זמן מרווח עד כניסת 

השבת, יכולה האשה להדליק נרות 
שבת מיד לאחר שהדליק הבעל 
נר אחד, ואינה צריכה להמתין עד 
שיסיים להדליק את כל הנרות. 

חזון עובדיה )חנוכה עמוד קע”ד( ואור 

לציון )חלק ד’ פרק מ”ג תשובה ז’(.

אם האשה קדמה והדליקה נרות שבת, 
האם יכול הבעל להדליק נרות חנוכה, ומה 

הדין כאשר האשה נמצאת לבדה בבית והקדימה 
נרות שבת האם יכולה להדליק כעת  נרות חנוכה?

אם האיש נמצא בבית יכול להדליק נרות חנוכה, 
משום שהאיש אינו מקבל את השבת בהדלקת הנרות 
של האשה, ונמצא שאצלו עדיין יום חול. אליה רבה )סימן 
תרע”ט סעיף קטן ב’( שלחן ערוך הרב )סימן רס”ג סעיף ז’( ובן 

איש חי )שנה שניה פרשת נח אות ח’(. 

ואם האשה נמצאת לבדה, לדעת הספרדים יכולה 
האשה להדליק נרות חנוכה, כי גם האשה אינה מקבלת 
שבת בהדלקת נרות חנוכה. חזון עובדיה )חנוכה עמוד קע”ו(. 
אמנם לדעת האשכנזים שהאשה מקבלת שבת 
בהדלקת הנרות אינה יכולה כעת להדליק 
נרות חנוכה, רק אם עשתה תנאי קודם 
הדלקת נרות שבת שאינה מקבלת 
את השבת, יכולה להדליק נרות 
חנוכה. )רמ”א סימן רס”ג סעיף י’, ועי’ 
ט”ז סימן תרע”ט(. אמנם יכולה לומר 

לאדם אחר שידליק בעבורה את 
הנרות ללא ברכה. )על פי שלחן ערוך 

סימן רס”ג סעיף י”ז(.

הדליק נרות חנוכה וקיבל שבת ולאחר מכן 
כבו הנרות, מה יכול לעשות?

יכול לומר לחבירו שעדיין לא קיבל שבת שידליק 
בעבורו את הנרות. )שלחן ערוך הנ”ל(.

נוהגים בערב שבת זה להתפלל מנחה מוקדם, 
אם אין מניין מנחה בשעה מוקדמת, האם יתפלל 
יחיד או שידליק נרות חנוכה וילך להתפלל מנחה 

כרגיל סמוך לשבת?

אם מוצא מניין להתפלל בציבור עדיף להקדים את 
התפילה, אבל אם אינו מוצא מניין, עדיף להדליק 
נרות בבית ולהתפלל מנחה בציבור לאחר מכן. חזון 
עובדיה )עמוד קע”ט( וכן פסק מרן הרב אלישיב זצ”ל )באר 

ישראל עמוד מ”ד(.

מתי הזמן הראוי להדלקת נרות חנוכה בערב שבת 
זו?

הטוב ביותר להתחיל ולהדליק נרות חנוכה כעשרים 
דקות לפני השקיעה, כדי שיסיים את ההדלקה כרבע 
שעה לפני השקיעה ומיד לאחר מכן תדליק האישה 

נרות שבת. )אור לציון חלק ד’ פרק מ”ג תשובה ז’(.

זוג ההולכים להתארח אצל הוריהם ודרים בקרבת 
מקום, האם יכולים להדליק נרות חנוכה בביתם 

לפני שיוצאים להתארח?

אם הם מדליקים את החנוכיה לכיוון רשות הרבים, 
דהיינו שהעוברים ושבים רואים את הנרות שהדליקו, 
יכולים להדליק בברכה, מכיון שיש בזה פרסום הנס 
ונמצאים בביתם שהוא מקום החיוב. אבל אם מדליקים 
בתוך ביתם באופן שאין פרסום הנס לעוברים ושבים, 
אינם יכולים להדליק בביתם, אלא יצאו ידי חובה 
בהדלקת נרות החנוכה של ההורים. שו”ת ברית אברהם 

)חלק א’ סימן כ”ב(.
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הפרשה לאורו של

הנחל נובע

אור החנוכה

מובא בספר בני יששכר )מאמרי חדשי כסלו טבת 
- מאמר ב כא( הנה העדתי לך שלשה עדים נאמנים 
אשר הארת אור חנוכה הוא מבחינת אור הגנוז, הלא 
המה הרב עיר וקדיש בעל הרוקח ז”ל אשר דבריו 
מקובלים מאליהו ז”ל, וכן מדברי הרב הגאון מהר”ל 
מפראג שידוע דבריו נאמרו ברוח הקודש והיה משתמש 
בספר יצירה, והרב הקדוש אשר היה סמוך לדורותינו 
הרב מהר”ר פנחס מקוריץ  מפורסם ברוח קדשו 
זצוק”ל, על כן היא מצוה שנרמזת בתורה )שנגנז בה 
האור( בגניזה, וכן בזוה”ק לא תמצא מדברים מעניני 
נר חנוכה )רק פעם אחד ]ח”א רל”ח ע”ב[ מוזכר שם 
נר חנוכה דרך העברה בעלמא וכן בתיקו”ז ]כ”ט ע”א[(, 
והוא מטעם הנ”ל שהוא מן בחינת אור הגנוז, וקראו 
לימים האלה חנוכה שהוא חינוך לגאולה העתידה 
שיתגלה האור הגנוז, וכל ימי עניינו ומרודינו משנפסקה 
הנבואה האיר הש”י לנו הארת אור הגנוז בתורה על ידי 
מצות נר חנוכה, וכבר ידעת שהאור הגנוז מביטין בו 
מסוף העולם ועד סופו ]חגיגה יב.[, והארת נר חנוכה 
היא הארה מן האור ההוא במעט קט, ועל ידה אנחנו 
יכולין להביט בתורה אשר האור גנוז בה, הבן, והנה 
לבעבור זה הדורות שהן סמוכין לגאולה התחילו חכמי 
הדור לדבר מעניני המצוה הזאת מה שלא שיערו 

הראשונים, והוא סוד כמוס.

ובאמת צריך להבין את דבריו של רבינו הבני יששכר 
מדוע זהו אור שקשור לגאולה, וזאת נוכל ליישב על 
פי דברי רבינו הקדוש הנחל נובע מקור חכמה ז”ל 

בליקוטי מוהר”ן )ח”ב ב( שכתוב:

יְמֵי חֲנֻכָּה הֵם יְמֵי הוֹדָאָה, כְּמוֹ שֶׁכָּתוּב: ‘וְקָבְעוּ שְׁמוֹנַת 
יְמֵי חַנֻכָּה אֵלּוּ לְהוֹדוֹת וּלְהַלֵּל’ וְכוּ'.

וִימֵי הוֹדָאָה זֶה בְּחִינַת שַׁעֲשׁוּעַ עוֹלָם הַבָּא, כִּי זֶה עִקָּר 
שַׁעֲשׁוּעַ עוֹלָם הַבָּא לְהוֹדוֹת וּלְהַלֵּל לִשְׁמוֹ הַגָּדוֹל יִתְבָּרַךְ 
וּלְהַכִּיר אוֹתוֹ יִתְבָּרַךְ, שֶׁעַל יְדֵי זֶה סְמוּכִים וּקְרוֹבִים אֵלָיו 
יִתְבָּרַךְ, כִּי כָל מַה שֶּׁיּוֹדְעִין וּמַכִּירִין אוֹתוֹ יִתְבָּרַךְ בְּיוֹתֵר, 
סְמוּכִים אֵלָיו בְּיוֹתֵר, כִּי שְׁאָר כָּל הַדְּבָרִים יִתְבַּטְּלוּ לֶעָתִיד 
כֻּלָּם, בִּבְחִינַת: ‘כָּל הַקָּרְבָּנוֹת בְּטֵלִין, חוּץ מִקָּרְבַּן תּוֹדָה’, 
שֶׁלֹּא יִשָּׁאֵר לֶעָתִיד, רַק בְּחִינַת תּוֹדָה וְהוֹדָאָה, לְהוֹדוֹת 

וּלְהַלֵּל וְלָדַעַת אוֹתוֹ יִתְבָּרַךְ, כְּמוֹ שֶׁכָּתוּב:

"כִּי מָלְאָה הָאָרֶץ דֵּעָה אֶת ה' כַּמַּיִם לַיָּם מְכַסִּים", 
שֶׁזֶּה כָּל שַׁעֲשׁוּעַ עוֹלָם הַבָּא:

א”כ מובן מדוע כתב הרב בני יששכר שהארת חנוכה 
קשורה לעתיד לבוא, משום שלעתיד לבוא כל עניינה 
זהו לתת שבח והודאה וא”כ עתה שאנו סמוכין לימות 
המשיח וידוע שהנה אנחנו נמצאים כעת באלף השישי 
שהוא ערב שבת, )כי לעתיד לבוא נקרא יום שכולו שבת( 
וכבר נמצאים כבר סמוך לשבת ויש עניין גדול בערב 

שבת לטעום ממטעמי השבת, ועיקר הטעימה היא 
מאורה הגדול שזה עניין התודה וההודאה שנתרבתה 

בדור האחרון.

ובחנוכה זהו הזמן המסוגל לשוב בתשובה אפילו 
לנפשות הנמוכות ביותר וכמו שאמר הבית ישראל 
מגור בשם אביו בעל ה”אמרי אמת” זי”ע שחנוכה היא 
חנו כה, באיזה מקום שהאדם חונה ועומד, יכול הוא 
לעלות, ולכן תיקנו בלילה ובפתח ובשמאל ולמטה 
מעשרה ובחוץ, שיכול האדם בבל מקום שהוא לעלות 

למעלה להתרומם.

וזאת מדוע יש כח לחנוכה מה שאין כח בשאר החגים 
כי תכליתה של חג החנוכה הוא לעורר את אור ההודאה 
והשמחה שרק על ידה אפשר להשיב כל אדם באשר 
הוא שם וכמו שכתב מוהרנ”ת ז”ל בליקוטי הלכות 

)או”ח - הלכות השכמת הבוקר הלכה ד(:

וְעַתָּה עַל יְדֵי תּקֶֹף הַנֵּס מַדְלִיקִין שָׁם דַּיְקָא הַנֵּר חֲנֻכָּה 
הַקָּדוֹשׁ וְהַנּוֹרָא, שֶׁהוּא בְּחִינַת הַמְשָׁכַת הַשָּגַֹת אֱלֹקוּת 
עַל יְדֵי הַצִּמְצוּמִים לְמַטָּה לְמַטָּה לְהָאִיר בְּכָל אֶחָד 
מִיִּשְרָֹאֵל לְכָל מִי שֶׁרוֹצֶה לְקַבֵּל אֲפִלּוּ אִם הוּא הַגָּרוּעַ 
שֶׁבַּגְּרוּעִים, אֲפִלּוּ הַחוֹלֶה הַגָּדוֹל בְּיוֹתֵר בְּחֳלְיֵי הַנֶּפֶשׁ עַל 
יְדֵי רִבּוּי עֲונֹוֹתָיו לְהָאִיר גַּם בּוֹ הֱאָרָה מֵהַשָּגַֹת אֱלֹקוּת.

ולכן זהו זמן גדול להתחזק בו ביתר שאת בעניין 
תודה והודאה אשר על ידה נוכל לשוב ולהשיב כל 

אדם באשר הוא שם.
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הנרות שהצילו

בעיירה שבה מתרחש סיפורנו היו שני עגלונים. 
הראשון הוא ר' זונדל ירא שמיים ומתון, מיושב היה 
בדעתו. כולם היו סומכים עליו ולכן שלחו עימו 

דואר חשוב וכד',

בעיירה זו היה גם עגלון נוסף, מוישלה הזריז 
והצעיר בחור כארז. הסוחרים הצעירים שרצו להגיע 
ראשונים ליריד העדיפו את שרותיו של מוישלה. ידעו 
הם שיזכו להגיע ראשונים. אין לו הכנות מיוחדות, 

הוא וסוסיו זריזים.

שבת חנוכה. כל השבת ללא הפוגה ירד שלג והכל 
התכסה בלבן, במוצאי שבת חנוכה שתי העגלונים 

היו צריכים לקחת סוחרים לעיר הסמוכה ליריד.

יחידי  מיד עם צאת השבת מוישלה התפלל 
נרות חנוכה. שלושת  והדליק  בזריזות. הבדיל 
הסוחרים חיכו לו לצאת ליריד. הם רצו להגיע 
הראשונים. רק סיים את ההדלקה וכבר לקח את 

העגלה והסוסים קדימה לדרך. 
הסוחרים עלו לעגלה שמחים 
ונרות החנוכה נשארו מבוישים.

ר' זונדל כמו תמיד לא מיהר 
בכלל. הוא הוציא שבת בנחת 
התפלל ערבית במניין מילה 
במילה וצעד בשמחה לביתו. 
מאירים  כמה  חנוכה  נרות 
ומחממים הם את הלב, בכל 

הקור העז ששורר בחוץ. הבדיל 
על היין בנחת וניגש להדליק את החנוכייה. בירך 

ברגש שר והלל לבורא העולם על הזכות במצווה 
נר חנוכה.

הסוחרים שלקחו אותו ידעו שהוא לא מהזריזים. 
גם הם לא מיהרו מאוד, אבל בכל אופן רצו כבר 
לצאת לדרך וקיוו שלפחות הפעם הוא לא יעשה כל 
כך הרבה הכנות, שלא יפסידו את היריד ובמיוחד 
שהסוחרים שיצאו עם מוישלה בטח כבר ממש 
קרובים ליריד. ניסו לזרז את ר' זונדל אך הוא בחיוך 

הזמין אותם לסעודת מלווה מלכה.

ר' זונדל נטל את ידיו לסעודה, הוא לא העלה 
בדעתו שאפשר בכלל לצאת לדרך כל עוד הנרות 
עדין דולקים. רק לאחר שטיפת השמן האחרונה 

נגמרה רתם את הסוסים לעגלה ויצא לדרך.

דיוו ... אך הסוסים הזקנים והכחושים עשו 

את הדרך בנחת כפי יכולתם, הסוחרים בעגלה ידעו 
שיש להם את כל הלילה לעבור בעגלה התכרבלו 
במעילים ונרדמו לאחר שהשלימו עם המציאות 

שבטח יגיעו ליריד מאוחר.

ר' זונדל הרים עיניים לשמיים, מבעד לעננים 
ראה את הכוכבים מנצנצים ונשא תפילה להצלחת 
הדרך. אט אט נשמטו המושכות מידו והוא נרדם.

הדרך אל היריד עוברת  ליד האגם, בימי החורף 
הקרים אפשר לעבור דרך האגם אך בימים אלו 

שהשלג עדין לא חזק דיו מסוכן הוא האגם.

ר' זונדל רדום והסוסים ממשיכים בדהירתם אל 
היעד ואין מי שיכוון אותם. והנה האגם ממולם, 
הם כמעט שעולים עליו אך פתאום עשו תפנית 
חדה ופנו לדרך הסלולה הרגילה. לאחר זמן מה 
התעורר ר' זונדל בבהלה ראה ששמיים כבר בהירים, 
היכן אנחנו איך יכול להיות שכבר אנחנו מגיעים? 
מרחוק נראו הבתים של העיר הסוחרים גם הם 
התעוררו התפלאו מאוד האם קפצה להם הדרך? 
לפי חשבונם היו אמורים להגיע 
לעיר רק בעוד שעה שעתיים, 
והפלא הגדול הוא שמוישלה 
בעל העגלה והסוחרים שהיו 

עימו עדין לא הגיעו לעיר.

השחר האיר הסוחרים ור' 
הכנסת,  לבית  צעדו  זונדל 
לאחר התפילה הסוחרים ניגשו 
לדוכני  היריד ההצלחה האירה 
להם פנים. שסיימו חזרו לאכסניה 
ורק אז הגיע עגלתו של מוישלה, זאת שיצאה 
ראשונה. כשהוא והסוחרים שאתו רועדים מקור. 
מה קרה לכם? מה קרה לך מוישלה? שאלו אותם 

סוחרים שהיו עם ר' זונדל,

"תגידו לי אתם", שאל מושלה האם ר' זונדל נסע 
על האגם? "לא יודעים" ענו הסוחרים, "איך הוא 
נסע", מושלה ענה להם בבושה: "לא הלך לי כל 
כך הפע, הסוסים שלי עלו ישר על האגם ומיד 
מעדו למים ובחסדי שמים הצלחנו לצאת בריאים 
ושלמים נאלצנו לנוח ולייבש את הבגדים באחד 

מבתי הכפריים וזה עיכב אותנו .

הסוחרים אמרו לו : "רואה אתה מוישלה 
הנרות שהשארת מאחוריך מבוישים... ה' 

יתברך נתן לך הזהרה והציל אותך הפעם. 
ללמוד להבא..."

עדיין נסתרת ונעלמת, והרוב המוחלט מבני העולם 
ואפילו הרוב המוחלט מהיהודים הכשרים לא נותנים 
את ליבם לחפש ולבקש מה' להתקרב לאותו צדיק 

שיכול להחיות את הנקודה הפנימית שלהם.

וכל שכן שבדורות רבים לא רק שלא חיפשו את 
הצדיק שבדור, אלא חלקו עליו וביזו אותו ואפילו 
רדפו אותו עד כדי רצון להרוג אותו, והדבר הגיע 
אפילו מצד רבנים גדולים ומנהיגים, כמו שקרה 

במכירת יוסף.

רבי נתן מאריך בזה בכמה מקומות, ונביא רק 
פנינים מאוד מתוך דבריו הנפלאים.

רבי נתן כותב שאם חלילה היו הורגים את יוסף 
כמו שהיה התכנון המקורי, היה כל העולם כולו 
נחרב מיד, כי הצדיק הוא החיות של כל העולם, 

וכאשר ניטלת החיות, העולם כולו מת.

ועוד כותב רבי נתן, שזה מאוד מאוד מטעה לברר 
את האמת מתוך השקר, וכל שכן לברר את נקודת 
האמת הנקייה מתוך נקודות אמת שאינן מושלמות. 
וזה כל כך מטעה עד שאפילו צדיקים גדולים כמו 
האחים הקדושים טעו בזה, וגם שאול שהיה נקי 
מחטא טעה בדוד. ולכן דווקא הרבנים והצדיקים 
צריכים להתפלל עוד יותר ויותר להתקרב לצדיק 

האמת ולהישמר מאוד מאוד מכל מחלוקת.

הַחְיָאָה לכל הדור

ולכן התיקון המושלם לעוון מכירת יוסף הוא שכולנו 
נחפש את נקודת הצדיק, ובוודאי ניזהר ונישמר 
מכל צד של מחלוקת, כי אם גדולי עולם טעו, מי 

אנחנו שלא נטעה...

על פי זה מובן שהישועה של חנוכה והתרופה 
לשואה הרוחנית של הַהִתְיַוְּנוּת לא הייתה הישועה 
הצבאית, אלא הישועה הרוחנית, הדלקת האור 
הפנימי, שהכהנים הקדושים שהם הצדיקים כי הם 
ממונים על לימוד התורה לעם ישראל, עוררו את 
הנקודה הפנימית בעם ישראל שרק מתוך אותה 
נקודה יהודית פנימית קמו ונלחמו והצליחו מעטים 

לנצח את הרבים ולטהר את בית המקדש.

וכל מִצְווֹת החנוכה מטרתן לעורר לנו את אותה 
נקודה פנימית: המצווה הראשונה היא ההלל וההודיה 
שהיא פנימיות היהדות, ולכן יהודי זה מלשון הודיה. 
והמצווה השנייה היא נרות החנוכה, שהן אותו אור 
הגנוז לצדיקים, וזה האור שבו מקיימים: "אחפש 
את ירושלים בנרות", מחפשים את אותה נקודת 
ציון, נקודת הצדיק, שמחזירה אותנו להכרה מלאה 

בקדושת יהדותינו ונותנת משמעות לכל הֲוָיַתֵנוּ.

חיפוש הצדיק לא רק מאיר לנו את הנקודה 
הפנימית, אלא גם מסיר את הקטרוג של מכירת 
יוסף מעל כל הדור כולו! ובזכות אור החנוכה הקדוש 
נזכה לחפש ולמצוא את הצדיק ולהתקרב אליו 
בשלימות ובכך להחיות את אור היהדות הקדושה 
בלב שלנו ושל כל אחינו בית ישראל ויגיע העולם 

כולו לתיקונו.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

שרה בת רבי נחמן 
מברסלב זיע"א
כז כסלו

לרבינו הק' היו שש בנות שהמיוחדת שבהן הייתה 
ביתו שרה, פעם אמר בינו הק' על בנותיו שיש להן 
רוח הקודש שהוא קרוב לנבואה ומביתי שרה אינני 

מדבר כלל.

רבינו הקדוש הפליג מאוד בגודל 
חיי  בספר  נאמר  וכך  בניו  קדושת 
מוהר"ן )תקפ"ג(: אִם בָאּנוּ לְדַבֵרּ וְלִכְתבֹּ 
מִקְדֻּשַתּׁ זַרְעוֹ הַקְדּוֹשִיׁם, תִקְּצַר הֲמוֹן 
שִׁבְחָם  מִקְצָת  אֲפִלּוּ  לְסַפֵּר  יְרִיעוֹת 
וּמִדּוֹתֵיהֶם הַטּוֹבוֹת וְצִדְקָתָם וַחֲסִידוּתָם 
וּתְמִימוּתָם וְעִנְוְתָנוּתָם הַגְּדוֹלָה וְרוּחַ 
וְכַיּוֹצֵא  לָהֶם,  שֶׁהָיוּ  וּשְׁפָלָה  נְמוּכָה 
וִישָׁרוֹת  טוֹבוֹת  הַמִּדּוֹת  כָּל  בִּשְׁאָר 
וּמִכָּל-שֶׁכֵּן מִפְּנִימִיּוּת קְדֻשָּׁתָם, אֲשֶׁר 
אֵין לָנוּ שׁוּם השגה בָזֶּה כְלָּל, וְאִלְמָלֵי 

הָיוּ זוֹכִין הָעוֹלָם, שֶיִׁהְּיֶה נִשְאָׁר מֵרבנו ז"ל 
בֵןּ הַמְמַלֵאּ מְקוֹמוֹ, כְבָּר הָיָה הָעוֹלָם נִתְתַקֵּןּ עַל מִלּוּאוֹ 

וְתִקּוּנוֹ וּשְלֵׁמוּתוֹ עַל צַד הַיּוֹתֵר טוֹב. 

גודל סגולת התפילה מתחת לחופה וכל ללמוד 
ממעשה שארע עם שרה בת רבינו, פַּעַם כְּשֶׁהָיָה רַבֵּנוּ 
אֵצֶל בִּתּוֹ שָׂרָה, נִכְנְסָה אֵלָיו בְּהִתְמַרְמְרוּת וּבְלֵב נִשְׁבָּר 
וְסִפְּרָה לוֹ, שֶׁהִתְוַכְּחָה עִם הַמְּשָׁרֶתֶת שֶׁלָּהּ עַד שֶׁנַּעֲשָׂה 
קְטָטָה בֵּינֵיהֶם, נַעֲנָה לָהּ רַבֵּנוּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה וְאָמַר 
לָהּ, וְכִי מַדּוּעַ לֹא הִתְפַּלַּלְתְּ וּבִקַּשְׁתְּ מֵהַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ 
בְּיוֹם חֻפָּתֵךְ שֶׁכְּשֶׁהַשֵּׁם יַעַזְרֵךְ וְיִהְיֶה לָךְ מְשָׁרֶתֶת שֶׁלֹּא 

תִּצְטָרְכִי חָלִילָה לְהִתְקוֹטֵט עִמָּהּ )שיש"ק ג-צח(

מרת שרה נישאה עם רבי יצחק אייזיק בנו של 
הרב רבי לייב מדובראוונא )שיש"ק א-שיז(, החתונה 
התקיימה ביום חמישי ראש חודש ניסן דשנת תקס"ג, 

בקהילת קודש מדוודיווקע )ימי מוהרנ"ת ח"א ג'(

)תקפ"א(  עוד מוסיף בחיי מוהר"ן 
על אהבתו של רבינו הקדוש את בתו 
הצדקנית מרת שרה וז"ל: "שָׁמַעְתִּי 
אֵיךְ שֶרַׁבֵנּוּ זִ"לִ כָתַּב פַעַּם אַחַת מִכְתָבּ 
לְבִתּוֹ שָרָׂה זִ"לִ בְאַּהֲבָה וְחִבָהּ גְדּוֹלָה 
וְאֵיךְ שֶהׁוּא מִשְתּׁוֹקֵק מְאדֹ שֶתִׁהְּיֶה עַל 
שֻלְׁחָנוֹ, בִכְּדֵי שֶיּׁוּכַל לְהִשְתַׁעֲּשֵעַׁ עִמָהּּ 
בְכָּל יוֹם וּלְקַבֵלּ מִדִבּּוּרֶיהָ חָכְמָה וְיִרְאָה. 
הֲלֹא אַתְּ דּוֹמָה שָםׁ כַהֲּדַס בַמִּדְּבָרּ, שֶאֵׁין 
מִי שֶיְׁקַּבֵלּ מִמֶנּּוּ רֵיחוֹ הַטּוֹב וְכוּ' " )חיי 

מוהר"ן תקפא(

לְשָרָׂה בַתּ רַבֵנּוּ הָיוּ שְלׁשָהׁ בָנִּים: רַבִיּ יִשְרָׂאֵל, רַבִיּ 
אֶפְרָיִם וְרַבִיּ שִמְׂחָה בָרּוּךְ. רַבִיּ יִשְרָׂאֵל הוּא זֶה שֶרַׁבֵנּוּ 
בִּקֵּשׁ מִמֶּנּוּ שֶׁיִּתְפַּלֵּל לִרְפוּאָתוֹ בְּעֵת חוֹלְיוֹ, ומעשה 
שהיה כך היה בְּראֹשׁ הַשָּׁנָה הָאַחֲרוֹן בְּאוּמֶין הָיָה אֶצְלוֹ 
נֶכְדּוֹ הֶחָכָם כְּמַר יִשְרָֹאֵל בן שרה. וְנֶכְדּוֹ הָיָה עֲדַיִן נַעַר 
קָטָן בֶּן שָׁלֹשׁ אוֹ אַרְבַּע שָׁנִים, וְרַבֵּנוּ זִכְרוֹנוֹ לִבְרָכָה הָיָה 
כָּבֵד עָלָיו הַחוֹלַאַת שֶׁלּוֹ כִּי הָיָה סָמוּךְ לְהִסְתַּלְּקוּתוֹ. עָנָה 
וְאָמַר לְנֶכְדּוֹ הַנַּ"ל יִשְרָֹאֵל הִתְפַּלֵּל עָלַי לְהַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ 
שֶׁאָשׁוּב לִבְרִיאוּתִי, הֵשִׁיב תֵּן לִי השעון שֶׁלְּךָ וְאֶתְפַּלֵּל 
עָלֶיךָ. עָנָה רַבֵּנוּ זִכְרוֹנוֹ לִבְרָכָה הַרְאִיתֶם שֶׁכְּבָר הוּא 
מתנהג כרבי כִּי מְצַוֶּה שֶׁאֶתֵּן לוֹ חֵפֶץ בִּשְׁבִיל שֶׁיִּתְפַּלֵּל, 
וְנָתַן לוֹ. וְלָקַח הַנַּעַר השעון וְהָלַךְ לוֹ וְאָמַר בְּזֶה הַלָּשׁוֹן, ה' 

ה' הַנַּח שֶׁהַסַּבָּא יִהְיֶה בָּרִיא, וְהִתְחִילוּ לִשְחֹקֹ הָעוֹמְדִים 
שָׁם. עָנָה רַבֵּנוּ זִכְרוֹנוֹ לִבְרָכָה וְאָמַר כָּךְ צְרִיכִין לְבַקֵּשׁ 
מֵהַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ, וְכִי אֵיךְ מִתְפַּלְּלִין לְהַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ בְּעִנְיָן 
אַחֵר. כְּלוֹמַר שֶׁכָּךְ עִקַּר הַתְּפִלָּה לְהַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ בִּפְשִׁיטוּת 
גָּמוּר כְּתִינוֹק לִפְנֵי אָבִיו, כַּאֲשֶׁר יְדַבֵּר אִישׁ אֶל רֵעֵהוּ 

)חיי מוהר"ן תלט(

אִמּוֹ שֶלׁ רַבִיּ שִמְׁשׁוֹן בַאּרְסְקִי ]בעל הליקוטי עצות 
המבוארות[, מָרַת פֵייגָא הָיְתָה בִתּּוֹ שֶלׁ רַבִיּ אֶפְרַיִם בֶןּ 
שָרָׂה בַתּ רַבֵנּוּ, אָחִיהָ רַבִיּ נַחְמָן הָיָה חוֹתְנוֹ שֶלׁ רַבִיּ גֶעצִיל 
הַמְפוּרְסָם בֵיּן אַנַ"שׁ. )שיש"ק( לאחר פטירת הצדקנית 
מרת שרה ע"ה נשא בעלה מוה"ר רבי יצחק אייזיק 
את אחותה הגדולה מרת אדל ע"ה )ימי מוהרנ"ת ק"י(.

בשיח שרפי קודש מובא, כי ביתה של מרת שרה 
נישאה לבנה של אחותה מרת אדל ע"ה: מכתבים 
ששלח רבינו הקדוש לבתו מרת שרה: גודל חביבות 
רבינו לביתו שרה ניתן ללמוד מהמכתב ששלח לה 
בזה"ל: "גַםּ בִקַּשְּתִׁיּ שֶתַׁעֲּשִיׂ כְמּוֹ שֶצִׁוִּיּתִיךְ, שֶאַׁל תַשְּגִׁיּחִי 
עַל צָרְכֵי הַבַיִּת, וְתאֹכְלִי וְתִשְתִׁיּ בָשָּרׂ וָיַיִן, כִיּ בְרִּיאוּתֵךְ הִיא 
יָקָר יוֹתֵר מֵחַיַיּ. וּמַמָשּׁ חַיִיּם תִתְּנִּי לִי כְשֶּתּׁוֹדִיעִינִי שֶאַׁתְּ 

בְרִּיאָה וַחֲזָקָה", וגם לחתנו כותב רבינו בלשון דומה

וּבִקַשְּתִׁיּ לְהַשְגִׁיּחַ עַל בְרִּיאוּת בִתִּיּ כִיּ נַפְשִיׁ קְשׁוּרָה 
בְנַּפְשָהּׁ.

הצדקת מרת שרה ע"ה ביום ז"ך כסלו דשנת תקצ"ב, 
בעת לידתה, ונטמנה בבית החיים דעיר קראמענטשוק  

שבאוקראינה זי"ע.

לימוד תורה בשבת

בשבוע שעבר דיברנו על דיבור חול בשבת. הפעם 
אנחנו מדגישים נקודה נוספת שהיא חשובה לא פחות 

ומועילה המון:

לימוד תורה בשבת.

כתב הבן איש חי":

"גדול הפועל הנעשה מעסק התורה 
מן  יותר  פעמים  אלף  ביום שבת 
הנעשה מעסק התורה של ימי החול."

כן, קראתם נכון! על כל לימוד תורה 
בשבת השכר הוא כפול אלף פעמים 

חול, גילינו פה אוצר של ממש!מהשכר של יום 

י  ר אנשים ה כמה  רגע  תחשוב 
במשך השבוע ללמוד תורה  מתאמצים 
ל  כ ל ו  עיתים א לקבוע  הפחות 

והנה,  לתורה 
שבת  באה 
ה  א ב
 , ה ח ו נ מ
ן  ו כ נ

המנוחה בשבת- תענוג אבל חבל שנבזבז את כל הזמן 
בשבת על תענוגות הגוף, הרי אם נתמיד ללמוד תורה 
בשבת, זה ייחשב לנו כפול אלף, וכמה 

הנשמה שלנו תתענג, אין לשער.

ומה יש לנו להציע לנשים? גם את 
יכולה לקרוא תהילים בשבת, הרי 
גם לך ייחשב כל חיזוק בהלכות או 

בקריאת תהילים פי אלף. 

אז בשבת כולנו מתאמצים בעזרת 
השם להוסיף עוד ועוד דיבורי קודש, 
בדרך כלל העניין הזה גם תורם לעם 
ישראל- הרבה פחות לשון הרע ויותר התעסקות 

בעניני קדושה.

אם בכל אופן אנחנו רוצים לדעת, חוץ מדיברי תורה 
מה מותר לדבר בשבת, מומלץ מאוד ללמוד את הלכות 
"ודבר דבר" בנושא- קדושת הדיבור בשבת. ומי ששונה 

הלכות, מסייע לעצמו להיכשל פחות ופחות.

הוא הראשון שירוויח מזה ואחריו כל עם ישראל.

בברכת שבת שלום ומבורך.

מוסיף והולך

למרות שדבר הקבוע צריך להקדים 
לפני מי שאינו קבוע )וכלשון חז"ל תדיר 
ושאינו תדיר( בערב שבת נכון להדליק 
קודם נרות חנוכה, ואחר כך נרות שבת. 

)חזו"ע קעד(

אדם שטעה והדליק נרות שבת קודם, ידליק 
אחר כך נרות חנוכה. מפני שמעיקר הדין אין 
קבלת שבת תלויה בהדלקה כלל. )קעו( ולדעת 
בני אשכנז שהאשה המדליקה נרות שבת מקבלת 
שבת בהדלקה, ]אלא אם כן היא עשתה תנאי, 
שאינה מתכוונת לקבל שבת בהדלקה[, על כן, 
אשה מבנות אשכנז שנמצאת לבדה בביתה, 
ובטעות הדליקה נרות שבת לפני נרות חנוכה, 
לא תדליק היא בעצמה את נרות החנוכה, אלא 
תקרא לאדם אחר שידליק לה ויברך, ותצא בזה 

ידי חובתה. )שם קעח(

הלכות שבת
ערב שבת-חנוכה
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נלחמים בעורף

נחתנו למלחמה, נחיתת אונס, כתהליך כללי, זה 
בערך מה שעבר עלינו כעם: צער, שבר, בכי, ואז 
בהדרגה התחלנו לקום- הקמנו חמ"לים חפ"קים, 
קבוצות חיזוק, ספרי תהילים, והמון המון מקום בלב 
לחיילים שנלחמים בחזית. וליבנו עם החיילים שנפלו 
בקרב, ותפילות להשבת השבויים ולרפואת הפצועים.

אך נקודה אחת כמעט חומקת לנו בין האצבעות- 
לומדי התורה.

אנחנו כמעט שוכחים את החובה 
שלנו לאזן בין רוחניות לגשמיות, הרי 
כל חייל שחוזר הבייתה לשלום, זה 
בזכות בחור, אברך שיושב ולומד 

תורה.

ראינו שגייסו כ- 300,000 חיילים 
לטובת הביטחון בארץ, ולא ראינו 
שגייסו 300,000 בחורי ישיבה שילמדו 
כנגדם תורה. הרי זכות הקיום שלנו 

בארץ ישראל היא בזכות לימוד התורה, 
ועכשיו נחשוב רגע מה עובר על בחור ישיבה, שבליבו 

יודע כי הלימוד שלו וודאי מציל אך בחוץ משתוללת 
מלחמה, היצר אומר לו- "נו, חיילים מתים שם בחזית 

ומה אתה? עוד משתמת, אוכל חינם...?!"

וחשוב שנבין, אם לא אנחנו שנעודד את רוחם, דווקא 
ברגעים אלו בהם הצוות בחזית מקבל מדליות, אותות 
הוקרה, מילות הערכה, )ובודאי שהם ראויים לכך( 
מי יחזק את רוחו של חייל קרב היושב וממית עצמו 
באוהלה של תורה? והוא נלחם כל יום- לקום בבוקר, 
להתפלל, להגיע בזמן, לא לאחר לסדרים, ולא, הוא 

לא זוכה לפינוקים שזוכים החיילים.

לכן המסר הראשון הוא שנדע כולנו, אין מעלה 
גבוהה וגדולה מלימוד התורה, הרי נאמר, התורה 
מגנא ]מגינה[ היא מן הפורענות ומצלא ]ומצילה[ 

מיצר הרע.

ומי מאיתנו מרגיש בתקופה זאת ביטחון? ללכת 
ברחוב בלי לחשוש? מי לא זקוק להגנה?

התשובה ברורה, כולנו זקוקים להם, להגנה שלהם, 
של לומדי התורה.

רק ביום שושן פורים לפני כשנתיים איבדנו בצער 
עמוק את מרן הרב חיים קנייבסקי זצ"ל, וכולנו ראינו את 
התוצאה כחודש לאחר מכן בבני ברק כאשר מחבל החל 
לירות בעוברי אורח. חשוב שנבין התורה מגינה, אבל 
באמת, זו לא מיסטיקה, זו מציאות! אנחנו צריכים רק 
לפתוח עיניים ולראות את זה. )ומאותה סיבה מתחננים 
הרבנים מידי שנה בבין הזמנים שהבחורי ישיבה ילמדו 
מידי יום לפחות סדר אחד או יקבעו 

זמן לתורה(

באותה מידה שאנחנו מחזקים את 
ידי הנשים ששולחות את הבעלים 
שלהם למלחמה, והן מתמודדות 
פשוט  לא  וזה  הילדים  עם  לבד 
בכלל, )הן באמת ראויות להערכה( 
אך שלא נשכח את נשות עם ישראל 
ששולחות את הבעלים שלהם ללמוד 
תורה ומוותרות על משכורת מכובדת 
לטובת תמיכה חודשית של 2,000 
ש"ח במקרה הטוב, הן נלחמות יום יום ועדיין גאות 

בזכות שלהן לתמוך בבעל תלמיד חכם.

הזכות שלנו

לכן במוסדות "חוט של חסד" לא מפקירים חיילים! 
לא את אלו הנלחמים בקרב, ולא את אלו הנלחמים 

באוהלה של תורה.

בחוט של חסד קיים: כולל יום, כולל ש"ס, כולל 
הלכה, כולל חצות-לשמירה על עם ישראל, כולל 
הוראה, כולל דיינות, ישיבה לבעלי תשובה, ישיבה 

לצעירים- נעימות התורה וישיבה גדולה.

ולנו יש את הזכות )שהיא חובה( לתמוך בהם- 
בלומדי התורה. ולמי שחשב אחרת- רק ככה ננצח, 

ביחד! יד לוחצת יד.

נקודה למחשבה

לשותפות בתורתם של לומדי התורה:

-02-5308000-



עם ישראל מושגח

כשאנחנו פותחים את העיניים, אנחנו רואים שאפילו ׳בהסתרה שבתוך ההסתרה, 
בוודאי גם שם אתה נמצא׳ והניסים המדהימים שעוטפים אותנו, נותנים לנו כח, 
ממלאים לנו את הלב ומדרבנים אותנו להמשיך, כל מה שאנחנו צריכים זה לפתוח 
את הלב ולשים דגש על הניסים, על כל מה שלא מובן מאליו ומגיע מאיתו יתברך 

באהבה גדולה.

לפני מספר שבועות, בחסדי שמיים עצומים נמנע פיגוע ענק בירושלים. 

טנדר עם 3 מחבלים וציוד מלא יצא מחברון לכיוון ירושלים ובדרך עבר במחסום 
המנהרות בכניסה לירושלים, המחבלים אשר תכננו לעשות ׳פיגוע טבח׳ בירושלים, 
יצאו עם טנדר מלא בתחמושת כבדה ואמצעי לחימה, הם רצו להגיע עד ירושלים 
בסתר ושם לתור אחר ארוע המוני גדול )הלוויה או הפגנה או התקהלות אחרת( 
שם הם יוכלו לשחזר את הברוטאליות שנעשה בעוטף עזה בשמחת תורה. אך 
במידה וזה יצליח, ההצלחה שלהם תהיה עשרת מונים.. לזרוע אימה ובהלה בעיר 

הבירה, זה חלק ממטרתם. 

בחסדי שמיים ובזכות ההתקרבות הגדולה שיש בתקופה האחרונה, החיילים שהיו 
במקום חשדו בהם ובקשו לבדוק את הטנדר לעומק, המחבלים שהבינו כי הם 
נתפסים, החליטו לבצע את הפיגוע באופן מיידי ולפחות להצליח לעורר מהומה 
במחסום, הם החלו לירות לכיוון החיילים במחסום. עם הישמע קול היריות, נזעקו 
שאר המאבטחים והשוטרים שהיו במחסום.  

אחד מהמאבטחים, היה משה מועלם, בן 
32 משה עובד בחברת אבטחה ובתקופה 
האחרונה, הוצב כתגבור במחסום המנהרות. 
הוא קפץ במהירות למקום והחל להלחם 
במחבלים, במהלך חילופי הירי נפגע מכדור 
באחד הרגליים ופונה לבית החולים הדסה 

עין כרם.

הרופאים ביחידת הטראומה של מרכז 
הרפואי הדסה, קבלו את הפצוע מהפיגוע 

ה  ק י ד ב מקיפה ונדהמו מהנס העצום שארע לו - ל

במהלך הבדיקה, הם שלפו את ארנקו מהכיס וגילו שהארנק חסם רסיס כדור ומנע 
פגיעה ברגל השניה. בד״כ, כשאדם נורה ברגל צריך לכרות את הרגל מעל לקליע.. 
עכשיו תארו לכם שהקליע היה חודר לירך העליונה, הוא היה נשאר ללא רגליים.

בסיעתא דשמייא מדהימה ומרגשת, חסם הארנק את הקליע! ארנק קטן, שלא 
עומד בתקנים של ״אפוד הגנה״ ולא נחשב כחוצץ מספק בפני ירי, עמד איתן 

והגן על משה.

אף פעם לא נדע איזו מצווה עשה משה עם הרגל הזאת או עם הארנק הזה, 
נותרנו רק עם הידיעה הברורה, יש בורא לעולם, שמצוי ומשגיח בכל מצב, וכל 

הנעשה תחת השמש- מאיתו יתברך.

איציק יצא מהשיעור והרגיש בן אדם אחר. השיעור "הבעיר" אותו 
ונתן לו חשק לקבל על עצמו לקבוע עיתים לתורה בצורה הרבה 
יותר רצינים. הוא החליט שמהיום והלאה ישקיע הרבה יותר זמן 
וכוח ללימוד תורה. אך מעשה שטן, כבר למחרת ניתכו עליו בעיות 
וטרדות במפתיע והוא מצא את עצמו בימים הבאים הרחק הרחק 

מכל חלומותיו ותכנוניו.

וזה הניסיון השובר ביותר: מאיגרא רמא לבירא עמיקתא. אתה 
שואף להגיע כל כך גבוה, ומוצא את עצך כל כך נמוך. באים הצדיקים 
ומלמדים אותנו, שזו ורק זו הדרך להגיע לגבהים: הירידה תכלית 
העלייה. אתה רוצה לעלות ומוצא את עצמך יורד? כי זו בדיוק הדרך 
לעלות מעלה מעלה, דווקא מתוך הירידה, דווקא מתוך ענווה ושפלות.

וזה הסיפור של יוסף ויהודה בפרשה שלנו.

יוסף חולם חלום נבואי שכולם משתחווים לו, שהוא המולך והשולט, 
אבל המציאות "מגלגלת" אותו לתחתית שבתחתית, עבד עולם ועוד 
אסיר בבית האסורים! אם זה ניסיון קשה לכל אדם באשר הוא, על 

אחת כמה וכמה לאדם שכבר היה מיועד להגיע אל הפסגה.

ודווקא מתוך החושך והירידה – הוא עלה למלוכה, הציל את העולם, 
וסלל את הדרך של בני ישראל לעבור את גלות מצרים ולהיגאל.

וכן יהודה. הוא היה מלך השבטים. הוא ציפה לראות שושלת מלכים 
יוצאת ממנו. ומה קורה 
אחר  ירידה  בפועל. 
הולכים  בניו  ירידה. 
בדרך רעה והוא קובר 
אותם בחייו. ופתאום 
לזנונים  הרה  כלתו 
ומתברר שהוא עצמו 
האבא. האם זה העתיד 
שרצה יהודה לראות? 
האם זה הבית היהודי 
שחלם לבנות? האם 
להמשיך  תכנן  כך 
לעולם את הנשמות 
הקדושות של צאצאיו?

זו ירידה ענקית. "וירד 
אחיו".  מאת  יהודה 
אבל דווקא מתוך כל 
יצא  הללו  הירידות 
האור של משיח, בית 
יצא  שממנו  פרץ, 
דוד המלך וממנו יצא 
מלך המשיח שיתגלה 

במהרה בימינו אמן.

וגם ימי החנוכה – יש להם אותה בחינה, מתוך ה"חושך זו יוון", 
ומתוך הירידה והקלקול ההמוני של עם ישראל – מתוך זה התגלה 

אור של מסירות נפש, אור של חנוכה שמאיר לדורות.

לכן אתה אחי היקר, אל תירא ואל תפחד ואל תישבר משום ירידה 
ונפילה, כי אתה לא יודע איזה אור עצום ייצא דווקא מתוך החושך, 

מתוך הכתישה והירידה. חזק ואמץ. שבת שלום וחנוכה שמח.

מצוי ומשגיח
סיפורי השגחה פרטית

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000

תתארגנו, אנחנו מגיעים עד אליכם!
רוצים חיזוק אצלכם בשכונה? או אפילו חיזוק עם קומץ שכנים?

אנחנו כאן! 02-5308000 | 052-6672221
)*מגיעים לדרום ולצפון, ללא עלות(
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ה' הוא האלוקים
מעשה בבן של רב חשוב שמייד לאחר חתונתו עזב עם אישתו את עיר הולדתו והלך ללמוד 
אמונה מפי אחד החסידים דאז. לאחר שלוש שנים כשחזר שאל אותו אביו: "נו בני, מה למדת 
שלוש שנים?" השיב הבן: "למדתי דבר אחד: ה' הוא האלוקים." "מה?" הזדעק אביו, "זה כל 
מה שלמדת שלוש שנים? הרי אפילו המשרתת שלנו יודעת מי הוא האלוקים ומי מרפא 
חולים" וללא שהיות שאל את המשרתת- "הגידי נא לי מי הוא האלוקים?" ומייד אמרה: "ה' 
הוא האלוקים" אך אז אמר הבן- "אבא, היא אומרת מי הוא האלוקים אך אני יודע מי הוא 

האלוקים." וזה ההבדל העצום.

הנשמה שלנו הייתה למעלה והיא ידעה שה' הוא האלוקים, והוא טוב ומייטיב אך היא ירדה 
לעולם כדי להתנסות בזה, כדי להתאמן ולרכוש את הנסיון הכי מעשי להבנה שה' הוא האלוקים.

אמונה מלשון אימון

לכן החיים שלנו מלאים ב "בעיות" כל צרה קטנה או גדולה מאמנת אותנו לידיעה ולאמונה 
שה' הוא האלוקים, ורק על ידי אימונים מעשיים זוכים לדעת את ה' באמת.

זוכה פרשת תולדות: משפחת תהילה, חיפה.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

תשובה: סביבונים עתיקים מהמאה ה- 18,19

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון
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מלחמה על הבית, פרק ו'
אנו בתקופת מלחמה, "מלחמה על הבית". בפרקים 
הראשונים, דיברנו על חוסן, על הרגעה ועל ההתמודדות 
שלנו ההורים והילדים בתקופת המלחמה, דיברנו 
בכלליות ונתנו טיפים משמעותיים להתמודדות עם 
המצב. בארבעת הפרקים האחרונים, הנושא הוא 
"תקשורת עם הילדים בזמן מלחמה" איך לנהל שיח 

המותאם למצב, ובעיקר בהתייחס לגיל הילדים.

יש לנו שתי ברירות

גרים  לא  אנחנו  אם  שגם  הזכרנו, 
אינם  ילדינו  אם  וגם  עימות,  בקו 

חשופים לחדשות ומידע חזותי, 
רואים  הם  המון,  קולטים  הם 
אותנו, הם שומעים את השיחות 

שלנו, הם מקבלים אינפורמציה 
מהרחוב, מחברים, מדמויות בוגרות 

מהם ועוד. הם לגמרי "חשופים" אך לא 
בהכרח מבינים.הם חשופים לקולות, לחרדות, 

לחדשות, למה קורה אצלנו ומה קורה אצל 
האוייב. ולכן התפקיד הנוסף שלנו בתקופת המלחמה, 
הוא "לתווך". לסנן את המידע הרלוונטי ולתווך את 
האינפורמציה הנכונה, בצורה שתיתן מענה ומידע 
מספק, אך לא תגרום לחרדות ותבהלה. ולכן, נדרש 
לשתף את כל הילדים, כל אחד לפי גילו וטבעו, מה 
קורה כאן? מי נגד מי, מי צודק ומי טועה, מיהו האויב, 
מי כאן הדמויות, מי רשע ומי צדיק, מה הולך להיות 
ומה נדרש מאיתנו לעשות. בתקופה זו יש לנו שתי 
ברירות: או שהילד יהיה מוזן ממה שהוא שומע ברחוב, 

או בצורה נכונה מאיתנו.

איך מסבירים לילד מציאות של מלחמה?

מעבר לנושא ההשקפתי, חובה עלינו לקחת בחשבון 
את גיל הילד, מאחר וההסבר צריך להיות תואם את 
רמת ההבנה שלו ואת היכולת שלו להכיל את העניין 
מבחינה תודעתית ורגשית. לכן, בנושא זה, אחלק את 

הילדים לחמש קבוצות גיל, כך:

א. פעוטות בגילאי 0-3, 

ב. קטנים בגילאי 3-5, 

ג. ילדים בגילאי 5-8, 

ד. ילדים מתבגרים בגילאי 8-12 

ה. בוגרים בגילאי 12-15.

דיברנו כבר על שכבת הגיל הראשונה 0-3, ועל שכבת 
הגיל השנייה 3-5, והשבוע אנו ממשיכים בע"ה עם 

שכבת הגיל השלישית, ילדים בגילאי 5-8.

ג. ילדים בגילאי 5-8, 

איך נדבר עם ילדינו בגיל 5-8 על המצב?

בשיחה עם ילדים גדולים יותר, שאיתם ניתן לדבר 
על המורכבות של הסכסוך הערבי ועל מצב 
ניהול המלחמה מבלי ל"הסעיר" את הנפש, 
השיחה עם ילדים בגילאי 5-8 עדיין 
צריכה להיות מאוד זהירה. חשוב 
לשתף אינפורמציה רלוונטית, 
להדריך את הוראות פיקוד העורף 
ולשים דגש רב על בטיחות. אבל 
מה  המלחמה,  של  הנושא  בכל 
צה"ל עושה ואיזה מחבלים השמידו וכו' 
עלינו לענות בצורה מותאמת על פי הכלל 
הבא: מינימום של חשיפה בעייתית, העברת 
אינפורמציה רלוונטית, מידע מותאם גיל. ולכן, במידה 
והילד מבין את המצב ושואל עליו- יש להסביר ולשקף 
לו את המידע אליו הוא נחשף וביכולתו להבין. חשוב 
לשקף לילד את המתרחש בסיפורים או ציורים, באופן 
פשטני אך אמיתי ומספק מענה. אסור לשתף את הילד 
בפרטים קשים לעיכול כמו הרוגים, פצועים, נפילות 
טילים וכדו', אלא בעיקר להדגיש את החלקים החזקים 
בסיפור, אנחנו נמצאים במלחמה ה' יתברך עוזר לנו 
והחיילים שלנו מנצחים. חשוב לתת לילד תשובות 
מלאות לשאלות שהוא מעלה, גם כאשר הן חוזרות 
על עצמן. חזרה על שאלות מסייעת לילדים לעכל 
ולעבד את המידע שהם קולטים. ולכן נענה בצורה 
קצרה ממוקדת ולא נפרט מדי. בעיקר, נאפשר לילד 

לשאול שאלות ולהקשיב למה שמעניין אותו.

שליטה ותקווה

חשוב מאוד להקנות לילד תחושת שליטה ככל הניתן. 
כלומר, לצייד אותו ב'עוגני ביטחון' שנותנים הסבר 
קוגניטיבי, רציונלי, למה שמתרחש. לדוגמה, ניתן לתאר 
לו את ההצלחות של הצבא בהשמדת האויב או כיצד 
בחסדי ה' כיפת ברזל מגנה עלינו בהצלחה ומיירטת 

את מרבית הטילים ועוד. 

עוגן ביטחון משמעותי, הוא שגרת יום תקינה ומסודרת, 

לקום בשעה מסודרת, ללכת למסגרות הלימודים, 
לחוגים, לחברים לגינה וכו', הפרעה בסדר היום התקין 
והמוכר, מבלבלת ומלחיצה את הילדים, ובמיוחד אם 
הם מבינים שהשינוי בשגרה נובע מפחד. חשוב להגיד 
משפטים המכניסים את המצב לפרופורציות, כמו "עם 
ישראל עבר תקופות קשות מאלה ושרד", "בכל דור 
ודור קמים עלינו לכלותינו והקב"ה מצילינו מידם", 
"אמא ואבא כבר עברו תקופות כאלה, הן קשות אבל 
ה' עוזר, הן נגמרות, עוברות והכל יחזור בע"ה למה 
שהיה ואפילו יותר ויותר טוב". עלינו לספק תקווה, 
שעוד נדע ימים שקטים מאלו, נשוחח על אירועים 
טובים, משפחתיים, קהילתיים ועל תכנונים עתידיים 

שיהיו בע"ה מיד בסיום המלחמה.

עולם הרגשות 

ובעיקר  הילדים מבינים   ,5-8 בגילאים אלו של 
מרגישים. כל פיסת מידע קטנה שמגיעה אליהם יכולה 
לעורר הרבה מאוד דאגות וחששות, לכן הדבר הראשון 
שתמיד נעשה זה להרגיע ולהעניק את האפשרות 
לשוחח איתנו על הכל. חלק מהילדים בפרט המתקרבים 
לגיל 8, יהיו מאוד פתוחים ודברנים ועם המון שאלות 
ודברים שירצו להגיד ולשתף. חלק אחר, בעיקר בגיל 
5, יכולים להיות מאוד שקטים כי עדיין אין להן מספיק 
מילים כדי לבטא את המחשבות ואת הרגשות, אבל זה 
לא אומר שאין פחדים או חששות. לכן, עלינו להשתמש 
בשיח רגשי, לנסות להבין מה הילד מרגיש וממה הוא 
מודאג. עלינו להעביר מסר לילד שזה בסדר מה שהוא 
מרגיש, שככה בדיוק מרגישים כרגע - זה בסדר לדאוג, 
זה בסדר לחשוש, עת מלחמה ועת שלום, ואנחנו 
כרגע במלחמה ובמלחמה מפחדים - לכל זמן יש גם 
את הרגש שלו. אחרי השיתוף ברגשות, כדאי לסיים 
במשהו חיובי- לתת תקווה, לדבר בלשון אופטימית: 
ה' עוזר לנו, אנחנו ב"ה מנצחים, המלחמה הזו בע"ה 

תיגמר ואנחנו נעבור את זה יחד, כולנו.

בשבוע הבא נמשיך בע"ה בהדרכה על שאר הגילאים.

בדיחות הדעת

גבאי בית כנסת של רפורמים ראה שהקופה כבר 
ריקה. כתב על לוח המודעות. יש כאן אחד שעושה 
מעשים לא טובים. אם עד שבוע הבא לא יתרום 1000 
שקל בקופת הצדקה לבית הכנסת אני מפרסם את 
שמו. למחרת היו 20 מעטפות עם 1000 שקל בקופה. 
ועוד מעטפה עם 500 שקל והיה פתק בבקשה ממך 
אני מבוגר מקבל קצבת ביטוח לאומי חכה עד ה 28 

לחודש ואשלים לך עוד 500 שקל.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 
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